
آقاي دكتر كريمي، ط�ي ماه هاي اخير و 
با پيداشدن س�ر و كله ويروس كرونا در 
كش�ورمان، با دو گروه بندي در مواجهه 
با نق�ش ط�ب س�نتي در درم�ان كرونا 
مواجهيم؛ يك گروه از اطبا و فعالان حوزه 
طب سنتي كه راهكارهاي ساده اي براي 
درمان كرون�ا ارائه مي كنن�د و معتقدند 
اين ويروس به س�ادگي قابل پيشگيري 
و درمان است و گروه دوم كه توصيه هاي 
طب سنتي را زير سؤال برده و حتي آن را 
»طب شيادي« مي خوانند. شما به عنوان 
پزشكي كه در كنار تحصيلات دانشگاهي 
در رشته پزشكي در زمينه طب سنتي هم 
تخصص داريد به اين سؤال پاسخ دهيد 
كه آيا واقعاً طب س�نتي توانايي درمان 

كرونا را دارد؟
اجازه دهي��د بدون تعارف و مصلحت انديش��ي گفت وگو 
كنيم. اين روزها هركسي راجع به طب سنتي در درمان 
كرونا اظهارنظر مي كند، بعضي از آقايان نيز در اين وانفسا 
به هر ش��كلي كه مي توانند به طب س��نتي و پزش��كان 
طب سنتي توهين و فحاشي مي كنند به طوري كه اگر از 
بيرون كسي ببيند، فكر مي كند راجع به يك جنايت قرن 
صحبت مي كنيم. حالا اين چه عناد و دشمني است و از 

كجا نشئت مي گيرد، قابل تأمل است. 
واقعيت غيرقابل انكار اين اس��ت كه طب س��نتي ايراني 
درخص��وص درمان بس��ياري از بيماري ه��ا  از جمله در 
پيشگيري و درمان كرونا جلوتر از ساير درمان هاي نوين 
بوده و نتايج بسيار خوبي از خود نشان داده است. اين امر 
به كام بعضي افراد شيرين نيست، چراكه منفعت آنان در 

خيلي از حوزه ها به خطر مي افتد. 
 گروه ديگري نيز هس��تند نه از روي عناد و خباثت بلكه 
به واس��طه ناآگاهي يا برخورد با اظهارنظر هاي مدعيان 
دروغين اين رش��ته دچار بدبيني ش��ده اند كه اميدوارم 
روزي ن��ه چن��دان دور بالاخره بس��اط اين اف��راد براي 
هميش��ه جمع شود و كس��ي به غير از پزش��ك و خارج 
از نظام پزشكي و درماني كش��ور جرئت دخالت در امور 

درماني را نداشته باشد. 
طب سنتي در كنار طب مدرن مي تواند 
در درمان ويروس كرونا اثرگذار باشد يا 
اينكه مي تواند به شكل مستقل هم اين 

بيماري را درمان كند؟
اين هم نكته مهمي است كه گاهي به طب سنتي ايراني 
به دي��د طب مكمل نگاه مي ش��ود، اما باي��د بدانيم طب 
سنتي ايراني يك طب مستقل و جامع است نه يك طب 
مكمل و خود مي توان��د به تنهايي به درمان بس��ياري از 
بيماري ها بپردازد، بنابراين نبايد آن را طب مكمل خواند 
و جالب آنكه در م��وارد فراواني درماني مؤثرتر راحت تر و 

كم هزينه تر ارائه مي دهد. 
البته نبايد تعصبي رفتار كرد، چراكه هنوز مواردي وجود 
دارد كه فعلًا نمي توان با طب قدي��م درخصوص درمان 
بهره بر و بايد تابع پروتكل هاي درماني پزشكي مدرن بود 
كه اين امر مورد عنايت پزش��كان متخصص طب سنتي 
مي باشد. مهم درمان است و رهايي از بيماري به شيوه اي 

مناسب و مؤثر و در دسترس است. 
با عنايت ب�ه صحبت هايي كه داش�تيد 
آيا طب س�نتي مي تواند كرونا را درمان 

كند؟ 
جواب واضح است بله !

درخصوص كرون��ا مي توانم بگويم يقين��اً اگر لجاجت يا 
خباثت يا جهالت كنار مي رفت و به جاي موضع گيري هاي 
غيرعالمانه شديد، قدري انصاف جاي داشت و از نظرات 
طب س��نتي در س��طح كلان بهره مي برد، امروز شاهد 
همچين ضايعه غم انگي��زي نبوديم ك��ه در هر خيابان 
ش��اهد برپايي حجله هموطنان عزيزمان باش��يم. امروز 
وقايعي را مي بينيم كه روزي تصورش هم س��خت بود و 
جالب آنكه متهمان اين فاجعه بزرگ دشمنان تراز اول 

طب سنتي هستند. 
پزش��كان متخصص طب سنتي ماه هاس��ت كه در حال 
درمان بيماران كرونايي هستند، اما هيچ گاه مجالي براي 
ارائه نتايج به آنها داده نشده است. اگر روزي فاش شود كه 
از بين هزاران بيمار كرونايي تحت درمان با طب س��نتي 
تلفاتي وجود نداشته يا در نهايت بس��يار بسيار كم بوده 
اس��ت، چگونه مي خواهند جوابگوي خانواده هاي داغدار 

باشند يقيناً اين روزها فراموش نمي شود. 
با عنايت به شيوع بالاي كرونا در كشور، 
مردم دوست دارند درباره شيوه درمان 
كرونا در طب سنتي بيشتر بدانند. طب 

سنتي چگونه كرونا را درمان مي كند؟
ببينيد درم��ان كرونا در طب س��نتي در واقع يك روش 
است كه پزشك متخصص با در نظر گرفتن نكات بسيار 
از جمل��ه مزاج فرد اق��دام به تجويز داروه��اي گياهي و 
توصيه هاي غذايي مي كند و اينگونه نيست كه بتوان همه 
را به يك دارو درمان كرد. هر چند توصيه هايي را مي شود 
به صورت كلي بيان نمود. به طور مثال زنجبيل كه يكي 
از گياهان بسيار مؤثردر درمان كروناست و ما درخصوص 
خواص آن صدها مقاله علمي بين المللي داريم، اما براي 
افراد مختلف به ي��ك ميزان و به ش��كل نمي توان آن را 
تجويز كرد و حتماً بايد مزاج و نكات ديگر لحاظ گردد تا 

بتوان نتيجه مطلوب را به دست آورد. 
همانطور كه اشاره داشتيد طي ماه هاي 
اخي�ر مقاوم�ت عجيبي ب�راي پذيرش 
ظرفيت طب سنتي در درمان كرونا وجود 
داشت و حتي شاهد اين بوديم كه برخي 
از مقامات وزارت بهداشت طب سنتي را 
طب شيادي خواندند! شما چه پاسخي به 

چنين اظهاراتي داريد؟
بسيار جاي تعجب دارد افرادي كه امروز با بي شرمي تمام 
لفظ ش��ياد را به جامعه پزش��كان طب سنتي اختصاص 
مي دهند، چرا يك ب��ار مقالات متع��دد گياهان دارويي 
درخصوص اثرات ضد ويروسي يا ضدالتهابي و نيز افزايش 

سيستم ايمني بدن را مطالعه نمي كنند. 
حضرات پر ادعايي كه به اعتراف خود داروهاي بي اثر و 
گران كه گاه خالي از عارضه نيز نيس��ت را روي بيماران 
مس��تحصل امتح��ان مي كنند، چ��را اس��تفاده از گياه 
دارويي بي نظيري همچون زنجبي��ل را يك بار امتحان 

نمي كنند. 
چرا از نتايج پزشكان طب سنتي درخصوص درمان كرونا 
استفاده نمي شود؟ نتايجي كه روزي بالاخره اجازه انتشار 
پيدا خواهد كرد و من به شما مي گويم روزي خواهد رسيد 

كه با حسرت بگوييم چرا طب سنتي را باور نكرديم. 
طب س��نتي رش��ته تخصصي دانشگاهي اس��ت كه در 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي تدريس مي شود و پزشكان 

فارغ التحصيل اين رشته همگي جزو جامعه علمي كشور 
هستند كه با تلاش هاي شبانه روزي خود توانسته اند ايران 
را در بين چند كشور برتر جهان در اين رشته قرار دهند. 
حجم مقالات علمي ثبت شده مؤيد اين سخن بنده است. 
غم از اين بالاتر كه چنين پتانسيلي براي درمان وجود دارد 

و هر روز مورد هجمه قرار مي گيرد. 
آقاي دكتر كريمي! آمار و ارقام مرگ ومير 
بيم�اران كرونايي به خص�وص بيماران 
بس�تري در بيمارس�تان ها از يك طرف 
نش�انه شكس�ت طب مدرن در درمان 
اين بيماري اس�ت و از سوي ديگر نشان 
مي دهد يك ج�اي كار مي لنگد. به طور 
مثال به رغم اهميت تغذيه در س�لامت 
و ايمني بدن سوء تغديه بيماران بستري 
در بيمارس�تان يك�ي از عوارض ش�ايع 
در كشور است. به نظر ش�ما اشكال كار 

كجاست؟
وقت��ي مي ش��نويم كه ب��راي بيم��اران كروناي��ي هيچ 
محدوديت غذايي قائل نيستند، يقيناً بايد در نظام درماني 
و پروتكل هاي تعريف شده تجديدنظر كرد. خاطرم هست 
چقدر تلاش از سوی پزشكان متخصص صورت گرفت تا 
حداقل اجازه دهيد غذاي بيماران با دس��تور عمل طب 
سنتي تهيه شود و حتي به همين مطلب هم كسي گوش 
نداد كه اگر همين يك كار صورت گرفته بود ميزان تلفات 

به شدت كاهش می يافت.
كادر زحمتكش درمان و پزش��كان بي نظير و پرستاران 
عزيز كش��ور ما مدت هاست كه دچار فرس��ايش شده و 
ده ها نفر آنان شهيد شده اند و صد افسوس وقتي بفهميم 
مي توانس��تيم با گنجاندن دستورالعمل هاي طب سنتي 

آنان را در كنار خودمان داشتيم. 
اخيراً ي�ك درمانگاه طب س�نتي براي 
كمك به درمان كرونا رس�ماً افتتاح شد 
و از سوي ديگر چهار داروي گياهي مؤثر 
در درمان كرون�ا مجوز تولي�د گرفتند. 
آيا اين اقدامات وزارت بهداش�ت نشانه 
اقبال آنها به طب سنتي است؟ ارزيابي 

شما از اين ماجرا چيست؟

درخصوص چهار داروي طب س��نتي ك��ه مراحل مجوز 
را طي كرده ان��د، بايد بگويم ه��ر چن��د مي تواند مؤيد 
ظرفيت بالاي طب س��نتي باش��د، اما دو مطلب بسيار 
حائز اهميت اس��ت. ما براي درمان نياز به يك مجموعه 
دستورالعمل هاي طب س��نتي داريم. فرضاً نمي شود به 
بيمار كرونايي غذاي نامناسب همراه با ماست داد و بعد 
توقع بهبود سريع و مؤثر داشت. در طب سنتي اقدامات 
متعددي در كنار هم پازل درمان را تكميل مي كنند. به 
طور مثال بيماري در كن��ار داروهاي تجويزي و مراعات 
غذايي نياز دارد كه از بادكش ريه نيز استفاده كند. مطلب 
دوم آنكه در طب س��نتي از مجموع��ه گياهان دارويي و 
داروهاي گياهي مختلف بسته به شرايط بيمار مي توان 
بهره برد و نبايد تمام توان طب سنتي را در اين چهار دارو 

خلاصه كرد. 
با توجه به تس�ت طب مدرن و داروهاي 
شيميايي در درمان بيماري كرونا به نظر 
مي رسد ش�اهد اقبال عمومي نسبت به 
طب سنتي هستيم. اين جرياني است كه 
پيش از بحران كرونا هم در جامعه شكل 
گرفته بود. نظر شما در اين باره چيست؟

بله دقيقا؛ً ما هر روزه ش��اهد اين هس��تيم ك��ه مردم به 
پزشكان متخصص طب س��نتي اطمينان بيشتري پيدا 
كرده و فحاش��ي و گفتن دش��نام به اي��ن جامعه علمي 
نمي تواند مسير را تغيير دهد. ش��ايد سال هاي طولاني 
طب سنتي در كش��ورهاي مختلف از جمله ايران مورد 
هجوم مافياي قدرت و دارو قرار گرفته باش��د، اما امروز 
شاهد هستيم طب سنتي در تمام دنيا در حال پيشرفت 
است و كش��ورهاي مدرن امروز بيش از همه در توسعه 
و بهره از اين روش درماني پيش��گام هستند. بايد گفت 
طب ايراني جزو پيشرفته ترين روش هاي درمان در بين 
طب سنتي ساير كشورهاست و ما بايد قدر اين گنجينه 
گرانبها را هر چه بيش��تر بدانيم و يقيناً يكي از مهم ترين 
اقدامات مي تواند برخورد با مدعيان دروغين اين رشته 
باشد. خوشبختانه با تلاش بي وقفه دوستان عزيزمان در 
دانشگاه علوم پزشكي ش��هيد پزشكي مركز طب سنتي 
ويژه كرونا راه اندازي شده است و شاهد نتايج بي نظيري 
درخصوص درمان هستيم، اما تا سيستم درمان نخواهد 
از اين تجارب اس��تفاده كند ما در سطح كشور همچنان 

دچار بحران خواهيم بود. 
به عنوان يك پزشك با تخصص در حوزه 
طب س�نتي چه توصيه هايي ب�ه مردم 

داريد تا از كرونا در امان بمانند؟
بايد به مردم عزيز اين نكته را خاطر نش��ان كنم كه در اين 
مدت ه��ر چقدر مي توانند خ��ود را از اس��ترس و همچنين 
غم وغصه دور كنن��د، چراكه نقش سيس��تم ايمني بدن در 
مقابله با اين ويروس بس��يار واضح اس��ت و ترس و استرس 
بيش از هر چيزي مي تواند سيس��تم ايمني بدن را تضعيف 
كند. البته متأس��فانه اين روزها به واس��طه عوامل و شرايط 
مختلف مش��كلات روحي و رواني جامعه نسبت به گذشته 
بسيار بالا رفته كه خود زمينه ساز بس��ياري از معضلات در 
حال حاضر و حتي دوران پسا كرونا خواهد بود. توصيه هاي 
فراواني در طب سنتي درخصوص اعصاب و روان به صورت 
كلي وجود دارد، اما افراد براي درمان اس��ترس و افسردگي 
خود از طريق طب س��نتي حتماً بايد به پزشكان متخصص 
طب سنتي مراجعه كنند و از زياده روي در خوردن دمنوش ها 

به صورت خود سرانه امتناع كنند.
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نگاه

دكتر محمد فصيحي دستجردی 
وزارت بهداشت همچون سپاهی است كه در 
مقابله با دش��منی همچون كرونا وارد جنگ 
شده است و مديران ارش��د كشور بايد بدانند 
برای شكست دش��منی مثل كرونا استفاده از 
يك سپاه به خطا رفتن است. وزارت بهداشت از 
ارتش قوی و با پشتوانه مردمی بالا و قابل قبولی 
همچون طب سنتی چشم پوشی كرد، در حالی 
كه از همان ابتدا ما گفتيم وقتی با يك بيماری 
ناش��ناخته مواجهيم كه طب س��نتی و طب 
كلاسيك در برابر آن در يك سطح قرار دارند، 
به جای اينكه مردم را با داروهای ناشناخته و 
جديد تست كنيم، از داروهايی كه سال های 
متمادی از آنها اس��تفاده ش��ده اس��ت،بهره 
بگيري��م. در حالی كه بدنه وزارت بهداش��ت، 
مديريت اصلی وزارت بهداشت، يعنی شخص 
وزير و معاونان وی، نسبت به طب سنتی ديد 
مثبتی دارند،ام��ا مديران ميانی يا به س��بب 
نادانی  يا به سبب اينكه منافع خود را در خطر 

ديده اند، با اين مسئله مخالفت كردند.
برخی پزش��كان به دليل غرور بيجا و ش��ايد 
به دليل منافع اقتصادی، لش��كر عظيم طب 
سنتی را كنار گذاش��تند  و با يك سپاه ناقص 
وارد جنگ با كرونا شدند. به همين خاطر بعد 
از 10 ماه شاهد شكس��ت اين ارتش تنها در 
ميدان مبارزه با كرونا هستيم. من متخصص 
طب سنتی نيستم بلكه متخصص تب عفونی 
هس��تم و از همان ابتدا و در هفته اول اسفند 
ماه، توصيه كردم ك��ه برای درم��ان كرونا از 
طب سنتی استفاده كنيم اما از ابتدای شيوع، 
بايكوت و جوس��ازی عليه طب س��نتی اتفاق 
افتاد. در حالی كه می شد از همان ابتدا در كنار 
توصيه های طب كلاسيك همچون استفاده 
از ماس��ك و شس��تن دس��ت ها، توصيه های 
طب س��نتی را هم به طور رسمی در بين اين 
توصيه ها گنجاند. مثلاً به مردم می گفتند حلق 

و بينی تان را با آب نمك بشوييد.
 بيماری كرون��ا طبق نظ��ر متخصصان طب 
س��نتی سرديس��ت پس بايد به مردم توصيه 
می شد ماس��ت، خيار، هندوانه و غذای سرد 
را از رژيم غذايی خود حذف كنند و زنجبيل، 
دارچين، آويشن يا هر چيز ديگری كه به آنها 
سازگار است را مصرف كنند اما وزارت بهداشت 
ظرفيت عظيم و بالقوه طب سنتی را انكار كرد 
و اين باعث شد اين وزارت از جامعه جدا بيفتد. 
حالا پزشك متخصص ما داروی چند ميليونی 

را برای بيمار تجويز می كند اما در نهايت بيمار 
فوت می شود. حالا بعد از چند ماه معلوم شده 
داروه��ای گران قيمتی كه وزارت بهداش��ت 
تجويز آنها را توصيه كرده بود، هيچ كدام روی 

درمان كوويد 19 اثر نداشتند.
اين مس��ئله اعتماد مردم به پزش��كان را هم 
خدش��ه دار كرده اس��ت. از همه مهم تر اينكه 
وزارت بهداشت بايد پاسخ دهد كه چرا بدون 
هيچگونه پش��توانه علمی يكس��ری داروی 
بی خاصي��ت را وارد جامعه كرده اس��ت، در 
صورتی كه پش��توانه كتاب های قديمی طب 
سنتی و سال ها فعاليت متخصصان طب سنتی 
می توانست در اين زمينه راهگشا باشد اما كنار 

گذاشته شد.
بيراهه رفتن وزارت بهداش��ت، غ��رور بيجا و 
منافعشان باعث شد ارتش عظيم طب سنتی 
را كه در بين مردم جايگاه مهمی داشت، كنار 
بگذارند در حالی كه  توانايی طب س��نتی در 
درمان كرونا موجب شده تا اعتماد مردم به طب 
سنتی نسبت به گذشته افزايش چشمگيری 

داشته باشد. اين باعث شد تا وزارت بهداشت 
مجبور شود تعدادی از داروهای گياهی را كه 
در حال حاضر اس��تفاده می ش��ود و مقداری 
هم وابستگی سياسی و اقتصادی به سيستم 
وزارت بهداشت داش��تند، بپذيرد. اما خيلی 
دير اس��ت و 9 م��اه متخصصان طب س��نتی 
به خاطر اينكه حرف متفاوت��ی از حرف های 
وزارت بهداشت می زدند، تنبيه و مجبور شدند 
تا روش های درمانی طب سنتی برای كرونا را 
به شكل سينه به س��ينه در كليپ های فضای 
مجازی به مردم ارائه دهند. از سوی ديگر هم 
بسياری از پزشكان زحمتكش طب كلاسيك 
از درمان كرونا مستأصل شده اند و نمی دانند 
بايد چه دارويی به مري��ض بدهند؛ داروهای 
آنتی بيوتيك متعدد مثل آزيترومايس��ين يا 
س��اير داروهای آنتی بيوتيك كه موجب بروز 

مقاومت دارويی در جامعه شده است.
بحث كارآزمايي باليني و رتبه نخس��ت ايران 
در اين كارآزمايي و رد ش��دن اث��ر تمام اين 
داروها ابهام��ات فراواني را پي��ش روي مردم 
قرار مي دهد. مردم دائم از ما می پرس��ند كه 
چرا وزارت بهداشت ما را موش آزمايشگاهی 
كرده است و فلان دارو را برای ما تجويز كردند 
كه اثر نداش��ت. رس��انه ها بايد اين پرسش را 
ايجاد بكنند تا وزارت بهداش��ت مجبور شود 

پاسخ دهد.
وزارت بهداشت و مديرانی كه مردم را در اين 
ماجرا دچار بحران كردند، بايد پاسخگو باشند 
كه سودشان در چه بود و چه دليلی داشتند كه 
اين داروها را وارد كردند؟ اين داروها را از كدام 
كشور وارد كرده اند؟ پول اين داروها در جيب 

چه كسی رفت؟
اگر يك عضو س��تاد ملی مقابله ب��ا كرونا طب 
س��نتی را ش��يادی می داند ما به ايشان پاسخ 
می دهيم: ش��يادی اين اس��ت كه يك داروی 
ناشناخته را روی مردم آزمايش كنيم و نتايج اين 
آزمايش را برای كشورهای ديگر بفرستيم. حتی 
آن دارو را هم از كش��ورهای ديگر بگيريم. اگر 
خودمان اين دارو را توليد كرده بوديم و آزمايش 
می كرديم شايد اينقدر اين همه ناراحت كننده 
نبود. اما م��ا دارويی را خريده  و پ��ول آن را هم 
داده ايم در حالی كه تح��ت آزمايش بوديم.  در 
صورتی كه در طب سنتی مرامنامه ای داريم كه 
وقتی پزشكی می خواهد دارويی گياهی را روی 
بيماران آزمايش كند كه ببيند در موردی مثل 
كرونا مؤثر است يا نه، آن دارو را به صورت رايگان 

در اختيار بيماران قرار می دهد.
اما دارويی كه ساخت كش��ور ديگری است و 
بابت آن مقدار زيادی ارز خارج شد و پشتوانه 
علمی هم نداشت، مورد آزمايش قرار گرفت. 
در حالی كه هيچ ش��واهد علمی وجود ندارد 
كه داروی هپاتيت ب يا مالاريا كرونا را درمان 
می كند. تنها بر اساس فرضيه ای كه در وزارت 
بهداشت شكل می گرفت يا به خاطر همكاری 
با س��ازمان های خارجی، دارو را از كشورهای 
خارجی می خريدن��د و آن را به مردم تحميل 
می كردند و در نهايت هم می گفتند اين داروها 
اثر نداش��ته اس��ت و مردم ما به عنوان موش 

آزمايشگاهی اين تحقيقات بودند.
درست اس��ت كه كرونا پيش از اين نبوده اما 
ساير بيماری های مشابه مانند آنفلوآنزا بوده 
و از همين اطلاعات می توانستند برای درمان 
كرونا اس��تفاده كنند. به جای آنك��ه داروی 
هپاتيت س��ی يا مالاري��ا را به بيم��ار بدهند، 
می توانس��تند از داروهايی در طب سنتی كه 
اثربخش��ی آن براي بيماري هاي ريوي اثبات 
شده و علائم بيماری را بهبود بخشيده است، 

استفاده كنند. 
داروهای طب س��نتی  نس��بت ب��ه داروهای 
شيميايی در دسترس تر و بسيار ارزان تر است  
و عوارض و طريقه مصرف آن را مردم می دانند. 
اگر ما بتوانيم پزش��ك و بيمار را هم از لحاظ 
درم��ان و هم از لح��اظ تغذيه به ه��م ارتباط 
بدهيم،صددرص��د موفقيت ايجاد می ش��ود. 
البته همين كه وزارت بهداشت اذعان كرد كه 
داروهای گياهی در درمان كرونا مؤثر اس��ت، 
خيلی از پزشكانی كه دوس��ت داشتند از اين 
درمان استفاده كنند اما می ترسيدند، وارد اين 
عرصه شده اند. اما ما نمی توانيم صبر كنيم تا 
شش ماه ديگر تعداد مرگ و ميرها بالاتر برود 
و همين الان بايد ورود قاطع  تر به طب سنتی 

را جدی بگيريم.
متخصص بيماری های عفونی و نوپديد
محقق طب ايرانی- اسلامی

بیراهه رفتن وزارت بهداشت و منافع 
اقتصادی باعث کنار گذاشتن طب سنتی شد

دكتر احمد كريمی، پزشك و متخصص طب سنتی:

 بیماران كرونایی  قربانی لجاجت برخی پزشکان
و تصمیم گیران شدند

سبك درمان

  زهرا چيذري 
بيش از 10 ماه پيش بود كه ويروس كوويد19 سر و كله اش در كش�ور ما هم پيدا شد؛ ويروسي كه تا به امروز بيش 
از يك ميليون نفر از مردم كش�ورمان را با خود درگير كرده و نزديك به 51هزار نفر از بيماران را به كام مرگ فرو 
برده و خانواده هاي آنان را عزادار كرده است. از همان ابتداي ظاهر شدن كرونا در كشور، برخي از متخصصان طب 
سنتي مدعي درمان اين بيماري ش�دند. روش درمان و داروهاي پيشنهادي آنان هم چيز عجيبي نبود. گياهاني 
بود كه از سال ها پيش در آشپزخانه بسياري از ما موجود اس�ت و كم و بيش از آنها استفاده مي كنيم. در كنار اين 
گياهان دارويي، توصيه هاي ساده اي هم مطرح مي شد؛ مثل مصرف خوراكي هايي با مزاج گرم و پرهيز از مصرف 
سرديجات، اما در س�تاد ملي مقابله با كرونا حتي يك متخصص طب س�نتي به عنوان ميراث چندين هزار ساله 
كشورمان حضور نداشت و حتي برخي از مديران وزارت بهداشت طب سنتي را طب شيادي خواندند، اما بعدترها 

معلوم شد داروهاي شيميايي سازمان جهاني بهداشت در كارآزمايي باليني اين سازمان كه از قضا ايران هم سهم 
گسترده اي در آن داشت و حدود يك سوم شركت كنندگان در اين كارآزمايي با حضور 30كشور جهان ايراني بودند، 
هيچ تأثيري در درمان كرونا ندارد. اين ماجرا در كنار آمار روزافزون فوتي هاي كرونايي كه در آبان ماه به مرز 500نفر 
هم رسيد، حكايت از شكست طب مدرن در درمان ويروس تاجدار داشت. حالا وزارت بهداشت هم كمي به طب 
سنتي روي خوش نشان داده، اما هنوز ستاد ملي مقابله با كرونا يك متخصص طب سنتي را هم به جمع خود راه 
نداده است. با وجود اين سؤال اينجاست كه آيا به راستي طب سنتي توانايي درمان كرونا را دارد؟ اگر پاسخ مثبت 
است، چرا از ظرفيت اين طب براي درمان اين بيماري استفاده نمي شود؛ آن هم در آستانه يك سالگي ورود كرونا 
به كشور و تحت شرايطي كه حدود 51هزار ايراني در بيمارستان و تحت درمان طب مدرن جان باخته اند. به سراغ 
دكتر احمد كريمي، پزشك و متخصص طب سنتي رفته و براي پاسخ به سؤالاتمان با وي به گفت وگو نشسته ايم. 

وقتي مي ش�نويم كه براي بيماران كرونايي 
هيچ محدودي�ت غذاي�ي قائل نيس�تند، 
يقيناً باي�د در نظام درمان�ي و پروتكل هاي 
تعريف شده تجديدنظر كرد. خاطرم هست 
چقدر تلاش از س�وی پزش�كان متخصص 
صورت گرفت تا حداقل اجازه دهيد غذاي 
بيماران با دس�تور عمل طب س�نتي تهيه 
شود و حتي به همين مطلب هم كسي گوش 
نداد كه اگ�ر همين يك كار ص�ورت گرفته 
بود ميزان تلفات به شدت كاهش می يافت.

كادر زحمتكش درمان و پزش�كان بي نظير 
و پرس�تاران عزيز كش�ور ما مدت هاس�ت 
كه دچار فرس�ايش ش�ده و ده ه�ا نفر آنان 
شهيد شده اند و صد افسوس وقتي بفهميم 
مي توانستيم با گنجاندن دستورالعمل هاي 
طب سنتي آنان را در كنار خودمان داشتيم

برخی پزشكان به دليل غرور 
بيجا و ش�ايد به دلي�ل منافع 
اقتصادی، لش�كر عظيم طب 
سنتی را كنار گذاش�تند  و با 
يك س�پاه ناقص وارد جنگ 
ب�ا كرون�ا ش�دند. ب�ه همين 
خاط�ر بع�د از 10 ماه ش�اهد 
شكس�ت اين ارت�ش تنها در 
ميدان مبارزه با كرونا هستيم

امروز شاهد هس�تيم طب سنتي در 
تمام دنيا در حال پيش�رفت اس�ت و 
كش�ورهاي م�درن بي�ش از همه در 
توس�عه و بهره از اي�ن روش درماني 
پيش�گام هس�تند. باي�د گفت طب 
ايراني جزو پيشرفته ترين روش هاي 
درم�ان در بي�ن طب س�نتي س�اير 
كشورهاست و ما بايد قدر اين گنجينه 
گرانبها را بيشتر بدانيم و يقيناً يكي از 
مهم ترين اقدام�ات مي تواند برخورد 
با مدعيان دروغين اين رش�ته باشد
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